

ВЕСТНИК
ТОМСКОГО
ГОСУДАРСТВЕННОГО
УНИВЕРСИТЕТА

ИСТОРИЯ

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL OF HISTORY

Научный журнал

2014

№ 5 (31)

Свидетельство о регистрации средства массовой информации:
ПИ № ФС77-29498 от 27 сентября 2007 г.

Международный стандартный номер сериального издания (ISSN 1998-8613).

Подписной индекс 44014 в объединённом каталоге «Пресса России».

Журнал входит в «Перечень ведущих рецензируемых научных журналов и изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертации на соискание ученой степени доктора и кандидата наук» Высшей аттестационной комиссии.

Полный «Перечень...» (редакция: 26 марта 2010 г.)



**РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ НАУЧНОГО
ЖУРНАЛА «ВЕСТНИК ТОМСКОГО
ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА.
ИСТОРИЯ»**

Галажинский Эдуард Владимирович, д-р психол. наук, проф., ректор Томского государственного университета; **Дацишен Владимир Григорьевич**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой всеобщей истории Сибирского федерального университета (Красноярск); **Иванова Наталья Анатольевна**, д-р ист. наук, главный научный сотрудник Института Российской истории РАН (Москва); **Кiryushin Юрий Федорович**, д-р ист. наук, проф., президент Алтайского гос. университета (Барнаул); **Красильников Сергей Александрович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой отечественной истории Новосибирского государственного университета; **Лузянин Сергей Геннадиевич**, д-р ист. наук, проф., зам. директора Института Дальнего Востока РАН; **Могильницкий Борис Георгиевич**, д-р ист. наук, проф. Томского государственного университета; **Мерлин Од**, доктор политической истории, проф. Свободного университета Брюсселя (Бельгия); **Саква Ричард**, PhD, проф. Кентского университета (г. Кентербери, Соединенное королевство Великобритании и Северной Ирландии); **Функ Дмитрий Анатольевич**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой этнологии Московского государственного университета; **Ермекаев Жарас Акишевич**, д.и.н. проф. кафедры социально-гуманитарных дисциплин Казахстанского филиала МГУ (Астана); **Суляк Сергей Георгиевич**, к.и.н., гл. ред. международного исторического журнала «Русин», президент общественной организации «Русь» (Молдавия)

**НАУЧНАЯ РЕДАКЦИЯ ЖУРНАЛА
«ВЕСТНИК ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО
УНИВЕРСИТЕТА. ИСТОРИЯ»**

Зиновьев Василий Павлович, председатель научной редакции, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой отечественной истории, декан исторического факультета; **Румянцев Петр Петрович**, ответственный секретарь, канд. ист. наук, доцент; **Кулемзин Владислав Михайлович**, д-р ист. наук, проф.; **Ларьков Николай Семёнович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой истории и документоведения; **Румянцев Владимир Петрович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой новой, новейшей истории и международных отношений; **Тимошенко Алексей Георгиевич**, канд. ист. наук, доцент, зав. кафедрой мировой политики; **Фоминных Сергей Фёдорович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой современной отечественной истории; **Харусь Ольга Анатольевна**, д-р ист. наук, проф.; **Черняк Эдуард Исаакович**, д-р ист. наук, проф., директор института искусств и культуры ТГУ; **Чиндина Людмила Александровна**, д-р ист. наук, проф.; **Шевелев Дмитрий Николаевич**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой истории Древнего мира, Средних веков и методологии истории; **Шерстова Людмила Ивановна**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой востоковедения; **Шиловский Михаил Викторович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой истории России Новосибирского государственного университета

**EDITORIAL BOARD OF THE
“JOURNAL OF TOMSK STATE UNIVERSITY.
HISTORY”**

Galazhinsky Eduard V., Dr. of Psychology, Professor, Rector of Tomsk State University; **Datsyshen Vladimir G.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of World History, Siberian Federal University (Krasnoyarsk); **Ivanova Natalia A.**, Dr. of History, Senior Researcher, Institute of Russian History of the Russian Academy of Sciences (Moscow); **Kiryushin Yuriy F.**, Dr. of History, Professor, President of Altai State University (Barnaul); **Krasilnikov Sergey A.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Russian History, Novosibirsk State University; **Luzyanin Sergey G.**, Dr. of History, Professor, Deputy Director, Institute of Far Eastern Studies of the Russian Academy of Sciences; **Mogilnitsky Boris G.**, Dr. of History, Professor of the Faculty of History, Tomsk State University; **Merlin Aude**, PhD (History), Professor of the Free University of Brussels (Belgium); **Sakwa Richard**, PhD (History), Professor of the University of Kent at Canterbury (Great Britain); **Funk Dmitry A.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Ethnology of Moscow State University; **Ermekbaev Zharas A.** Dr. of History, Professor of Department of social and humanitarian disciplines of Kazakhstan Moscow State University branch (Astana); **Sulyak Sergey Georgiyevich**, PhD of History, editor-in-chief of the international historical magazine «Rusin», president of public organization «Rus'» (Moldova)

**ACADEMIC EDITORIAL BOARD OF THE
“JOURNAL OF TOMSK STATE UNIVERSITY.
HISTORY”**

Zinoviev Vasily P., Chairman of the Academic Editorial Board, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Russian History, Dean of the Faculty of History; **Rumyantsev Peter P.**, Executive Editor, PhD (History), Associate Professor of the Department of Russian History; **Kulemzin Vladislav M.**, Dr. of History, Professor, Professor of the Faculty of History; **Larkov Nikolay S.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of History and Documentation Studies; **Rumyantsev Vladimir P.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Modern and Contemporary History and International Relations; **Timoshenko Aleksey G.**, PhD (History), Associate Professor, Head of the Department of World Politics; **Fominykh Sergey F.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Modern Russian History; **Kharus Olga A.**, Dr. of History, Professor of the Faculty of History; **Chernyak Eduard I.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Museum Studies, Cultural and Natural Heritage, Director of the Institute of Art and Culture; **Chindina Lyudmila A.**, Dr. of History, Professor, Professor of the Faculty of History; **Sheve-lyov Dmitry N.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Ancient and Medieval History and Methodology of History; **Sherstova Lyudmila I.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Oriental Studies; **Shilovsky Mikhail V.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Russian History, Novosibirsk State University

СОДЕРЖАНИЕ

CONTENTS

ПРОБЛЕМЫ ИСТОРИИ РОССИИ

PROBLEMS OF HISTORY OF RUSSIA

Дамешек Л.М., Дамешек И.Л. Генерал-губернаторский корпус Сибири: социальный портрет	4
Ваганов А.А. Горнозаводские музеи Урала в дореволюционный период	11
Карнишина Н.Г. Государственно-церковные отношения в России во второй половине XIX в.	16
Щавинская Л.Б. Роль купечества в строительном деле г. Томска во второй половине XIX – начале XX в.	23
Афанасьев А.Л. Трезвенное движение в России в 1907–1914 гг.: характер, этапы, значение	27
Анненков И.А. Определение уровня научного обеспечения производства на заводе русского общества «Всеобщая компания электричества» в 1915–1918 гг. посредством номенклатурного анализа выпускаемой продукции	33
Юшников А.В. Влияние интеллигенции на формирование антибольшевистской идеологии в Сибири в годы Гражданской войны (на примере публицистической деятельности И.И. Аносова)	38
Куренков А.В. Томский губернский исполнительный комитет: создание, структура, полномочия (1920–1925 гг.)	43
Казиев С.Ш. Основные направления национальной политики Советского государства в Казахстане (1920–1929 гг.)	51
Печерский В.А. Линейные суды и военные трибуналы водных бассейнов Восточной Сибири в годы Великой Отечественной войны	57
Кан В.С. Идеологическая подготовка вхождения Тувы в состав СССР: роль и участие СМИ	66
Сарычева Т.В. Организация внеучебных форм физкультурно-массовой и спортивной работы в вузах Западной Сибири (на примере г. Томска в 1945–1991 гг.)	70
Расчесова М.В. Зарождение сотрудничества немецких и советских историков. Создание Комиссии историков СССР и ГДР (1949–1961 гг.)	78
Щербин Н.М. Изменение социальной структуры населения и трудовых ресурсов деревни Новосибирской области в 1957–1964 гг.	87
Авдашкин А.А. Этнокультурная политика региональных органов власти (на примере Челябинской области в 1989–1993 гг.)	92

Dameshek L.M., Dameshek I.L. Siberian General-Governors: a social portrait	4
Vaganov A.A. Mining museums in Ural before the Revolution	11
Karnishina N.G. State and church relations in Russia in second half of XIX century	16
Shchavinskaya L.B. The merchants' role in the construction industry in Tomsk in the second half of XIX – early XX centuries ...	23
Afanasiev A.L. Temperance movement in Russia in 1907–1914: characteristics, stages, significance	27
Annenkov I.A. Determining the level of scientific maintenance of production at the Russian company "Universal electricity company" in 1915–1918 years by nomenclatural analysis of the products	33
Yushnikov A.V. The influence of intelligentsia on the formation of anti-Bolshevik ideology in Civil War time Siberia (on the example of journalistic activities of I.I. Anosov)	38
Kurenkov A.V. Tomsk provincial executive committee: establish, structure, powers (1920–1925)	43
Kaziev S.Sh. Basic national policy of the Soviet state in Kazakhstan (1920–1929 years)	51
Pecherskiy V.A. Linear courts and military tribunals in East Siberia during the Great Patriotic War	57
Kan V.A. Ideological preparation of occurrence of Tuva in structure of the USSR: role and participation of mass media	66
Sarycheva T.V. The organization of extracurricular physical cultural and sport mass work in higher institutional establishments (HIE) in Western Siberia (HIE of Tomsk, 1945–1991)	70
Raschesova M.V. Origins of cooperation between the german and soviet historians. establishment of the commission of the USSR and GDR historians (1949–1961)	78
Shcherbin N.M. Change of the social structure of the population and labor resources of the village of the Novosibirsk region in 1957–1964's	87
Avdashkin A.A. Ethnocultural policy regional authorities (on materials Chelyabinsk region in 1989–1993)	92

ПРОБЛЕМЫ ВСЕОБЩЕЙ ИСТОРИИ

PROBLEMS OF WORLD HISTORY

Андронов И.Е. Себастьян Франк как историк Церкви	98
--------------------------------------------------------	----

Andronov I.E. Sebastian Franck as Church Historian	98
----------------------------------------------------------	----

ПРОБЛЕМЫ АРХЕОЛОГИИ

PROBLEMS OF ARCHEOLOGY

Бейсенов А.З. Кинжал с зооморфным декором сакского времени из Центрального Казахстана	103
Герман П.В., Савельева А.С. Рудознатец Дмитрий Попов и чудские копи: к вопросу о древних рудных выработках в Северо-Восточном Присалаирье	108

Beisenov A.Z. Dagger with the zoomorphic decor of the sak time from the Central Kazakhstan	103
German P.V., Savel'eva A.S. Prospector Dmitry Popov and ancient ore mines: to the problem of ancient ore mines in Northeast Salair foothills	108

РЕЦЕНЗИИ И НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

REVIEWS AND SCIENTIFIC LIFE

Ижендеев А.Ю. Рецензия: Дмитриенко Н.М. Томские купцы: биографический словарь (вторая половина XVIII – начало XX в.). Томск : Изд-во Том. ун-та, 2014. 336 с. 500 экз.	115
Баяндин В.И., Запорожченко А.В. Конференция «Сибирь и войны XIX–XX веков» (г. Новосибирск, 8–10 июня 2014 г.)	116

Izhendeev A.Yu. Review: Dmitrienko N.M. Tomsk merchants: biographical glossary (the second half of the XVIII century – beginning of the XX century). Tomsk : Publishing house Tomsk university, 2014. 336 p.	115
Zaporozhchenko A.V. Bayandin V.I. «Siberia and Wars of the XX Centurie» conference (Novosibirsk, on June 8–10, 2014)	116

СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	119
---------------------------	-----

INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	119
-------------------------------------	-----